



Parishioners pray at a church next to Casa del Migrante in San Juan Diego, Mexico. Casa del Migrante has safehouses for migrants throughout the Northern Triangle.

Photo by Phil Laubner/CRS

# Migrant Caravans to Mexico

## THE HUMANITARIAN RESPONSE OF CRS AND THE CHURCH

In the last two weeks, thousands of Hondurans have fled their country, trying to evade violence, extreme poverty and political and economic uncertainty. Multiple caravans of Honduran migrants are traveling to reach the Mexico and United States borders. Approximately 10,000 people have crossed into Guatemala from Honduras since the caravans began, with around 5,000 people crossing the border with Mexico.

Violence generated by gangs and the drug trade in Honduras, Guatemala and El Salvador—known as the Northern Triangle—is causing families to flee north. Many young people, and their parents, live in constant fear. Push factors contributing to flight include poverty, failed harvests due to environmental degradation and climate change, and a lack of job opportunities.

### THE CHURCH RESPONDS

The Catholic Church has played a critical role supporting migrants during this humanitarian crisis and has served more than 7,000 people at different stations. The Church, national and international organizations and citizens along the route have provided aid—shelter, food, hygiene kits, basic health services and legal advice—to ensure the dignity and human rights of migrants are preserved.

CRS is working with church partners in Guatemala and Mexico to monitor the situation and provide humanitarian assistance. For example, CRS sent volunteers to support the Casa del Migrante (migrant shelter) in Guatemala City, which has provided aid to 2,500 migrants, and helped transport supplies provided by local diocesan Caritas.

CRS' work in Guatemala, Honduras and El Salvador addresses the root causes of flight to the U.S. We protect children against trafficking, keep them in school and help youth find jobs so they do not have to migrate. Programs like YouthBuild, for example, provide life, job skills and entrepreneurship training to youth who might otherwise be on the streets.

### HOW TO HELP

- Donate at [support.crs.org/donate/central-american-families](https://support.crs.org/donate/central-american-families) or 1-877-HELP-CRS.
- [Advocate with your lawmakers](#) on behalf of migrants. Text "MIGRATION" to 30644.
- Join the Share the Journey global migration campaign, [sharejourney.org](http://sharejourney.org)

### A Prayer FOR MIGRANTS

*Lord of All,  
Teach us to reach across all  
borders, fabricated or natural,  
To join with all our brothers  
and sisters*

*To unify, and not separate.*

*To honor all who wander*

*Seeking hope, seeking  
opportunity—seeking you*

*As assuredly as we seek you.*

*Lord, let no border ring our  
hearts.*

*May we find a place within  
them for all.*

*Turn our hands from building  
walls toward building justice.*

*Amen*



Feligreses rezan en una iglesia al lado de la Casa del Migrante en San Juan Diego, México. Casa del Migrante tiene casas seguras para migrantes en todo el Triángulo del Norte.

Foto de Phil Laubner/CRS

# Caravanas migrantes a México

## LA RESPUESTA HUMANITARIA DE CRS Y LA IGLESIA

En las últimas dos semanas, miles de hondureños han huido de su país, tratando de evadir la violencia, la pobreza extrema y la incertidumbre política y económica. Múltiples caravanas de migrantes hondureños viajan para llegar a las fronteras de México y Estados Unidos. Aproximadamente 10,000 personas han cruzado a Guatemala desde Honduras desde que comenzaron las caravanas, con alrededor de 5,000 personas cruzando la frontera con México.

La violencia generada por las pandillas y el tráfico de drogas en Honduras, Guatemala y El Salvador—conocido como el Triángulo del Norte—está causando que las familias huyan al norte. Muchos jóvenes, y sus padres, viven en constante temor. Los factores de empuje que contribuyen a la huida incluyen pobreza, cosechas fallidas debido a la degradación ambiental y el cambio climático, y la falta de oportunidades de empleo.

### LA IGLESIA RESPONDE

La Iglesia Católica ha jugado un papel crítico en el apoyo a los migrantes durante esta crisis humanitaria y ha atendido a más de 7,000 personas en diferentes estaciones. La Iglesia, organizaciones nacionales e internacionales y ciudadanos a lo largo de la ruta han proporcionado ayuda—alojamiento, alimentos, kits de higiene, servicios básicos de salud y asistencia legal—para garantizar la preservación de la dignidad y los derechos humanos de los migrantes.

CRS está trabajando con socios de la iglesia en Guatemala y México para monitorear la situación y brindar ayuda humanitaria. Por ejemplo, CRS envió voluntarios para apoyar la Casa del Migrante (refugio de migrantes) en la Ciudad de Guatemala, que ha brindado ayuda a 2,500 migrantes y ha ayudado a transportar los suministros proporcionados por la oficina local diocesana de Cáritas.

El trabajo de CRS en Guatemala, Honduras y El Salvador aborda las causas fundamentales de la huida a los Estados Unidos. Protegemos a los niños contra la trata de personas, los mantenemos en la escuela y ayudamos a los jóvenes a encontrar trabajo para que no tengan que emigrar. Programas como Jóvenes Constructores, por ejemplo, ofrecen capacitación para la vida, de habilidades laborales y de iniciativa empresarial a jóvenes que de otra manera podrían estar en las calles.

### CÓMO PUEDES AYUDAR

- [Dona support.crs.org/dona/familias-centroamericanas](http://support.crs.org/dona/familias-centroamericanas) o por teléfono 877-HELP-CRS.
- [Aboga con tus legisladores](#) en nombre de los migrantes. Envía “MIGRANTE” al 30644.
- Únete a la campaña de migración global Compartiendo el viaje en [sharejourney.org/es](http://sharejourney.org/es)

**Una oración**  
POR LOS MIGRANTES

*Señor de todos,  
Enséñanos a cruzar todas las  
fronteras,  
fabricadas o naturales,  
para unirnos con todos nuestros  
hermanos y hermanas,  
para unir, y no separar.  
Para honrar a todos los que  
deambulan  
en busca de la esperanza, en busca de  
oportunidades  
—en busca de ti,  
tan seguramente como nosotros te  
buscamos.  
Señor, no dejes que ninguna frontera  
resuene en nuestros corazones.  
Que podamos encontrar un lugar  
dentro de ellos para todos.  
Dirige nuestras manos de construir  
muros hacia la construcción de la  
justicia.  
Amén*